

## **ACTA DE LA MESA PALMA ACCESSIBLE**

### **Identificació de la sessió**

**Núm.:** 61/2018

**Dia:** 28 de maig de 2018

**Hora:** de 12.10 a 13.10 h

**Lloc:** sala de reunions de Son Pacs

### **Assistents**

Rodrigo A. Romero, regidor d'Infraestructures i Accessibilitat

Virginia Abraham Orte, coordinadora general d'Infraestructures i Accessibilitat

M. Magdalena Vanrell Llompарт, d'ASPAS

Senta Hinojosa, d'ASPACE i UNAC

Antonio Salom Coli, del Col·legi Oficial d'Aparelladors, Arquitectes Tècnics i Enginyers d'Edificació (COATIEMCA)

José Antonio Pérez Reyes, de l'IMAS

Javier Pagazaurtundúa Gómez, de l'ONCE

Laura Garcia Sastre, de l'FSIB

Gloria Penalva Saà, de l'Àrea de Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne

Matías Bosch Colom, de PREDIF i ASPAYM

Francisco Torres, d'ASPROM i UNAC

Francisco Javier Tugores Ferrá, del Col·legi Oficial d'Arquitectes de les Illes Balears (COAIB)

Felipe Poblador Ozonas, del Col·legi Oficial d'Enginyers Industrials de les Illes Balears (COEIB)

Andreu Ferrà Cabot, policia local

Jesús Moreno Rodríguez, de l'Àrea de Mobilitat

Sebastiana Ferrando Ballester, funcionària de l'Oficina Palma Accessible

### **Ordre del dia**

1. Lectura de les actes de les dues reunions anteriors (actes 59 i 60) per a aprovar-les.
2. Comunicació a la Mesa de les gestions realitzades en relació amb assumptes tractats a la darrera sessió.
3. Donar compte de la publicació al BOE núm. 61 del Reial decret 106/2018, de 9 de març, que regula el Pla estatal d'habitatge 2018-2021.
4. Donar compte de l'aprovació de la Declaració de la FEMP (Federació Espanyola de Municipis i Províncies) sobre accessibilitat universal municipal aprovada a la Junta de Govern d'aquesta Federació el dia 27 de febrer de 2018.
5. Informar de la redacció de la Memòria de les activitats de la Mesa Palma Accessible de 2017.
6. Proposta de presentació d'al·legacions a l'Ordenança municipal d'ocupació de la via pública.
7. Precs i preguntes.

## **Desenvolupament de la sessió**

El Sr. Romero disculpa el retard de la Sra. Abraham i l'absència del Sr. Sánchez-Pastor, i obre la sessió.

### **1. Lectura de les actes de les dues reunions anteriors (actes 59 i 60) per a aprovar-les**

El Sr. Romero explica que hi ha dues actes pendents d'aprovar ja que la darrera sessió de la Mesa es va dedicar monogràficament a l'esberrany de l'Ordenança municipal d'ocupació de la via pública i demana si estan d'acord amb el contingut de les actes núm. 59 i 60, que s'aproven per unanimitat.

### **2. Comunicació a la Mesa de les gestions realitzades en relació amb assumptes tractats a la darrera sessió**

El Sr. Romero indica les gestions realitzades per a traslladar a l'Àrea de Funció Pública i Govern Interior les propostes de modificació de l'Ordenança d'ocupació de la via pública que es varen posar damunt la taula a la darrera reunió.

### **3. Donar compte de la publicació al BOE núm. 61 del Reial decret 106/2018, de 9 de març, que regula el Pla estatal d'habitatge 2018-2021**

El Sr. Romero informa de la publicació del Pla estatal d'habitatge 2018-2021 del Ministeri de Foment i indica que dos dels seus capítols poden resultar interessants des del punt de vista de l'accessibilitat: el capítol VII, dedicat al "Programa de foment de la conservació, de la millora de la seguretat d'utilització i de l'accessibilitat en habitatges", i el capítol X, que inclou el "Programa de foment d'habitatges per a persones majors i persones amb discapacitat".

A continuació convida els assistents a llegir aquest Pla i proposa que a la pròxima sessió es comenti.

### **4. Donar compte de l'aprovació de la Declaració de la FEMP (Federació Espanyola de Municipis i Províncies) sobre accessibilitat universal municipal aprovada a la Junta de Govern d'aquesta Federació el dia 27 de febrer de 2018**

El Sr. Romero explica que aquesta Declaració conté diversos ítems i que l'Ajuntament de Palma ja en compleix la majoria. Com a exemple esmenta l'existència d'una àrea de gestió específica de l'accessibilitat universal, incorporada a una regidoria, que es compleix amb la creació de l'Oficina Palma Accessible dependent de la Regidoria d'Infraestructures i Accessibilitat. També explica que l'any 2015 es va crear la Comissió de Coordinació de l'Accessibilitat que es convocarà en breu i de la qual formen part totes les àrees municipals per a coordinar les diverses gestions en aquesta matèria.

La Sra. Vanrell demana què és la FEMP i la Sra. Abraham n'hi explica un poc la creació, el funcionament, les funcions, els integrants, etc., i també li comenta que en aquesta Federació hi ha diferents grups de feina denominats comissions de treball per àrees, una de les quals dedicada a temes d'accessibilitat. També indica que hi ha un organisme semblant d'àmbit autonòmic que és la FELIB.

El Sr. Bosch es queixa de la manca d'actuació de la FELIB en matèria d'accessibilitat.



## **5. Informar de la redacció de la Memòria de les activitats de la Mesa Palma Accessible de 2017**

EL Sr. Romero explica que es tracta de recopilar les activitats mes importants que han sorgit de les reunions de la Mesa l'any 2017.

## **6. Proposta de presentació d'al·legacions a l'Ordenança municipal d'ocupació de la via pública.**

El Sr. Romero indica que l'equip de govern està reagrupant les al·legacions de les àrees municipals per a presentar-les però que, independentment d'aquestes, li sembla interessant que la Mesa en presenti i per això proposa que es presenti un escrit d'al·legacions que traslladi els acords adoptats a la darrera sessió monogràfica sobre l'Ordenança dins del termini legalment establert a l'anunci de publicació al BOIB.

La proposta s'aprova per unanimitat i, per tant, s'acorda que el Sr. Romero com a president de la Mesa presenti el dit escrit d'al·legacions

A la pregunta de quines garanties considera que hi ha que s'acceptin les al·legacions presentades per la Mesa el Sr. Romero respon que a la darrera sessió la regidora de Funció Pública es va comprometre a recollir la majoria de les propostes que es varen tractar.

## **7. Precs i preguntes**

El Sr. Bosch exposa novament el problema dels taxis que intenten burlar l'acord del Ple que va aprovar l'exempció de la taxa per telefonada dels taxis adaptats i explica la seva experiència personal d'un dia que va agafar quatre taxis i als quatre li varen intentar cobrar la taxa.

El Sr. Moreno indica que ho tornarà a recordar als responsables de Transports per tal que recordin als col·lectius dels taxis una altra vegada que aquesta norma està en vigor, però aconsella que sempre es denunciïn aquests fets per a poder obrir un expedient i poder fer les investigacions pertinents.

També indica que consultarà les dades que han de figurar al justificant del taxista per a saber si hi ha de constar el cobrament de la taxa.

La Sra. Vanrell considera que falta difusió i que la informació municipal no arriba a les associacions. Exposa que moltes qüestions que es tracten a la Mesa i s'aproven s'hauria de millorar el sistema de difusió de la informació. Avui en dia tots tenim xarxes socials i els canvis s'haurien de comunicar a les xarxes socials de les diferents associacions des de l'Oficina.

El Sr. Romero proposa realitzar una campanya a les xarxes de comunicació.

El Sr. Pérez exposa el cas d'una ciutadana molt major que amb una filla que va en cadira de rodes utilitza normalment els serveis de la EMT i que diverses vegades s'ha trobat que l'autobús no s'atura a la parada, en teoria perquè va ple, i voldria saber quin és el criteri que segueixen els conductors de l'EMT.



El Sr. Romero indica que també ha rebut queixes de diferents usuaris per aquest motiu i també per no respectar els seients preferents per a persones majors, així com queixes que el botó per a sol·licitar la parada no és accessible. Considera que aquestes queixes es podrien traslladar a l'EMT.

El Sr. Pérez indica que va aconsellar la ciutadana esmentada abans que fes una queixa i ara estan esperant la contestació de l'EMT, i que voldria saber el criteri que se segueix sobretot amb vista l'estiu i tenint en compte la previsió de saturació a les línies.

El Sr. Moreno exposa que li consta que l'EMT dona instruccions als seus conductors perquè dispensin un tractament especial a persones en cadira de rodes, però una altra cosa és que hi hagi gent que no les compleix. Hi afegeix que és complicat valorar aquestes situacions però que si es presenta la queixa es faran les indagacions pertinent i el conductor exposarà els seus arguments.

El Sr. Pagazaúrtundua també es refereix a queixes relacionades amb el servei de l'EMT i explica que els usuaris de l'ONCE es queixen que de vegades els conductors desconnecten el sistema de veu d'anunci de parada, el qual és clau per a les persones cegues, i que en aquests casos també s'ha demanat als usuaris afectats que denunciïn.

El Sr. Bosch aclareix que els conductors no poden desconnectar aquest sistema però que el que fan es baixar el volum. A continuació demana al representant de Mobilitat sobre la qüestió que les persones amb targeta de mobilitat reduïda puguin estacionar a les zones reservades per a càrrega i descàrrega. El Sr. Moreno li contesta que es preveu recollir aquesta possibilitat quan es modifiqui l'Ordenança municipal de circulació, segurament a la pròxima legislatura.

El Sr. Tugores indica que aquesta possibilitat suposa que el col·lectiu dels transportistes entri en conflicte amb les persones amb mobilitat reduïda i que, per tant, seria més adequat que l'Ajuntament senyalitzàs cada certs metres reserves per als vehicles d'aquestes persones.

El Sr. Moreno contesta que l'Ajuntament de Palma té senyalitzades al voltant d'unes 1.800 places i que el plànol i la relació d'aquestes estan publicats al web. Hi afegeix que el criteri que segueixen a l'Àrea de Mobilitat és que a les zones que concentren una activitat, ja sigui administrativa, comercial, etc., se senyalitzin reserves per a persones amb mobilitat reduïda de caràcter general i, d'altra banda, se senyalitzin a petició de particulars que ho demanen al lloc on viuen o treballen. També diu que estan disposats a revisar els criteris i que poden estudiar totes les peticions de demanda de reserves per a persones amb mobilitat reduïda que es presentin, o de les quals tinguin coneixement per qualsevol canal, a zones on s'hagin pogut detectar dèficit d'aquestes places.

I atès que no hi ha més assumptes per a tractar, el Sr. Romero dona per finalitzada la reunió.

La secretària

  
Sebastiana Ferrando Ballester

Vist i plau  
El regidor d'Infraestructures i  
Accessibilitat

  
Rodrigo A. Romero